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PREČO?

y i  ý í

HLAVNÉ PRINCÍPY PÍSANIA YPSILONU A JOTY

Tvrdé y (ypsilon) alebo mäkké i (jota) sa vyskytuje v slove na týchto miestach:
V slovotvornej predpone, v slovotvornom základe (v koreni slova) a v slovotvornej 
alebo v pádovej prípone (skrátene – 1. v predpone, 2. v koreni slova 3. v prípone).

1.	� Len v dvoch predponách sa vyskytuje i/y. Predpona pri-/prí- sa píše vždy 
s mäkkým -i  a predpona vy-/vý- sa píše vždy s tvrdým -y.

2.	� V koreni slova píšeme tvrdé -y alebo mäkké -i podľa toho, po akej spoluhláske 
nasleduje.

	 •	 Po mäkkej spoluhláske píšeme v domácich slovách mäkké -i.
	 •	 Po tvrdej spoluhláske píšeme tvrdé -y.
	 •	 �Po obojakej spoluhláske píšeme tvrdé -y alebo mäkké -i podľa toho, či to slovo 

patrí medzi vybrané alebo nie. Vybrané slová píšeme teda s tvrdým -y, -ý a tie, 
ktoré k nim nepatria, s mäkkým -i, -í.

Výnimku tvoria slová cudzieho pôvodu (napr. bicykel, kino, diktát a pod.), prípadne 
citoslovcia a od nich odvodené slová (kikirikí – kikiríkať, kikiríkanie, tik-tak – tikať, 
tikot, tikanie a pod.).

3.	� V príponách píšeme -i, -í, -y, -ý väčšinou podľa vzorov alebo iných pravidiel, kto-
ré sa postupne naučíte (napr. pri slovesách minulý čas vždy s mäkkým -i, pri pod-
statných menách L sg. nikdy nepíšeme s -y, podobne prípona inštrumentálu -mi, 
-ami a pod.).
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PODSTATNÉ MENÁ

PÍSANIE -i/-í/-y V PRÍPONÁCH PODSTATNÝCH MIEN – VZORY

Poznať vzory podstatných mien je dôležité hlavne preto, aby sme vedeli v príponách 
písať správne -i/-í/-y. Dlhé tvrdé -ý v príponách podstatných mien neexistuje!
Pravidlo je jednoduché. Len v dvoch vzoroch sa v príponách píše ypsilon. 
V mužskom rode je to vzor DUB a v ženskom rode vzor ŽENA. Vzory stredného rodu 
majú vždy mäkké zakončenie.
Aby sme podstatné meno vedeli správne zaradiť do vzoru, musíme si ho dať do 
základného tvaru, teda do N sg. a do N pl.
Vzor DUB sa končí v N sg. na spoluhlásku a v N pl. na -y.
Vzor ŽENA sa končí v N sg. na samohlásku -a a v N pl. na -y.
POZOR: v týchto vzoroch sa ypsilon píše aj v A pl. a pri vzore ŽENA aj v G sg.

N kto? čo?		  ten DUB – tie DUBY		  tá ŽENA – tie ŽENY
A  koho? čo? (vidím)	 ten DUB – tie DUBY		  tú ŽENU – tie ŽENY
G (z) koho? čoho?	 (z) toho DUBA – tých DUBOV	 (z) tej ŽENY – tých ŽIEN

Cvičenie 1
Podčiarkni podstatné mená mužského rodu skloňujúce sa podľa vzoru DUB  

a zakrúžkuj podstatné mená ženského rodu skloňujúce sa podľa vzoru ŽENA.

Kuchárku pri šúpaní cibule štípali oči. Kuchár vyberal z košíka hríby a kládol ich na 
tanier. Spoza plota vytŕčal dlhý krk mladej žirafy, ktorá s chuťou obhrýzala listy zo 
stromov. Kalendár mi spadol zo stola na zem. Z nosa mi tiekla krv, zašpinila sa mi 
perina, ba aj vankúš. Z budovy školy sa ozýval spev žiakov aj ich učiteľa. Po návrate 
z dovolenky vybral z kufra pokrčené šaty. V obchode som chcel kúpiť liter mlieka, no 
zabudol som si peniaze.

Cvičenie 2
Rozlišuj, či ide o vzory DUB a ŽENA alebo o iné vzory, a podľa toho doplň správne -i/-y.

Zub  mi drkotali od zim  . Na zem  bolo vidno stop  srnčej zver  . Stolár   
pracujú v novej dieln  . Moje sestr  ležali v maminej postel  a čítali knih  . 
Upiekla posúch  zo zmes  múk  a vod  . Darcovia krv  dostali diplom  . 
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V ohrade pobehovali dva vystrašené pštros  . Popri domoch vykopali robotníc   
jam  a osadili nové elektrické stĺp  . Jesenné vetr  pozhadzovali aj posledné list

 zo stromov. Babkine veľké hus  aj malé húsk  vbehli do záhrad  a pošliapali 
hriadk   mrkv  . Páv  rozprestreli svoje veľké farebné chvost  . Záhradkár  
usilovne pracujú od jar  do zim  vo svojich záhradách. Zatupila si hran  korčúľ. 
Orl  prežili v zdrav  aj mohutné vzdušné vír , ktoré prúdili nad pohor m. Náš 
sused chová koz , hus , kačk , ba aj poštové holub  . Nad horam  a dolinam   
sa rozprestierali čierne mrákav  . Narysuj obidva tvar !

SKLOŇOVANIE. Písanie -i, -í, -y v pádových príponách podstatných mien.

V ostatných vzoroch alebo v iných pádoch, ako je hore uvedené, sa píše vždy mäkké -i.

NAPRÍKLAD:
•	 �V prípone inštrumentálu prípona -mi, -ami
•	 �V datíve prípona -ovi
•	 �Ak sa vyskytne v lokáli -i, nikdy nie ypsilon, ale vždy jota, teda mäkké i .
•	 �Stáva sa to aj pri slovách cudzieho pôvodu, ktoré sa skloňujú podľa vzoru dub, ale 

v L sg. nemajú -e (v dube), ale -i (tie hotely – v hoteli).
•	 �Ak sa vyskytne pri ohýbaní podstatných mien dlhé -í, je to zásadne mäkké dlhé í, 

nikdy nie dlhý ypsilon. Ten pri podstatných menách neexistuje!
	� (Tento jav s mäkkým dlhým -í sa môže vyskytnúť v G pl. pri ženských vzoroch, 

v I sg. v strednom rode alebo pri vzore vysvedčenie v L sg., napr. bez sukní, vo 
svedomí, so zábradlím...)

Cvičenie 3
Doplň správne -i, -í, -y.

Na tanier  nechal zvyšky večere. V tomto močiar  nežijú žiadne ryb , iba občas 
počuť zakŕkať žab  . Spoza dver  sa ozývali cudzie hlas  . Nové tunel  sú už 
osvetlené, v starom tunel  svetlo nebolo. Ľudia neobľubujú os , lebo dostatočne 
nepochopili ich úloh  v prírode. Na hodine sme preberali učivo zlomk  na číselnej  
os  . Lístk  podaj sprievodcov ! Na prízem  otvorili novú opravovňu obuv  .  
Na stole zostalo po večer  niekoľko nedojedených žeml  . V pol  s obil m sa 
vyskytuje veľa hlodavcov, najmä myš  . Na zábradl  viseli dva zabudnuté šál  . 
Montér  opravovali stĺp  s osvetlen m. V litr  vod  rozpustíme dve lyžičk  cukru.
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PSI, VLCI, VTÁCI – PSY, VLKY, VTÁKY

Jotu alebo ypsilon píšeme podľa toho, či sa tieto zvieracie podstatné mená skloňujú 
podľa vzoru CHLAP alebo DUB.

tí CHLAPI, psi, vlci, vtáci – tie DUBY, psy, vlky, vtáky

Napr.		 (tí) pastierski psi, (tí) hladní vlci, (tí) sťahovaví vtáci
			   (tie) pastierske psy, (tie) hladné vlky, (tie) sťahovavé vtáky

Cvičenie 4
Doplň správne -i, -y. Pomôž si zámenami tí a tie.

Spoza plota na nás štekali susedove ps  . V hore sme počuli zavýjať vlk  . Na brehu jazera 
sídlia vodní vtác  . Naši dvaja ps  rozhrýzli mamine papuče. Naše dva ps  naháňali 
susedovu mačku. Vystrašené vták  vzlietli k oblohe. Rozzúren  ps  sa rozbehli za 
mačkou. Vlc  radi poľujú na lesnú zver. Aj vaše ps  sa rady rozvaľujú na gauči?

Nie je ZVER ako ZVER

Mužský rod – vzor CHLAP/ DUB Ženský rod – vzor KOSŤ
N sg.

CHLAP
    ten ZVER

N pl.
DUBY

tie ZVERY

N sg.
KOSŤ

       tá ZVER

G sg.
bez KOSTI
tej ZVERI

    (- väčšie zviera)
    (- v prenesenom význame surový človek)

       (- skupina zvierat, zverina)

Slovo ZVER pomenúva:
1. jedno väčšie zviera - vtedy má tvar mužského rodu: (ten) divý zver. V sg. ho 
skloňujeme podľa vzoru CHLAP, v pl. podľa vzoru DUB, preto v nominatíve 
a akuzatíve plurálu píšeme tvrdé -y: (tie) dva zvery (= dve zvieratá).
Môžeme ho nahradiť podstatným menom (to) „zviera/(tie) zvieratá“ .

NAPRÍKLAD: Ten slon je mohutný zver (mohutné zviera). Tie slony sú mohutné zvery 
(zvieratá).
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